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پس از لغو جشن انار اورامان، امسال جشن انار پاوه هم به دليل مخالفت  ها برگزار نشد

صد دانه یاقوت، خسته نشسته!
 عضو شورای شهر پاوه: »این جشنواره تأثير بسياری بر اقتصاد منطقه داشت و عاملی شد تا در فصل بهار هم گردشگران زیادی به منطقه بيایند«

حاشیه
دو ماه حبس و ۷۴ ضربه شلاق، مجازات عمل های جراحی نامتعارف

چشم گربه ای ها چه جرمی مرتکب شده اند؟
  محمد نجفی توانا، حقوقدان: نسان صاحب جان و مال خویش است

و برای جراحی هایی از این دست نباید مجازاتی صورت گيرد

دو ماه حبس و 74 ضربه شلاق در انتظار کسانی است که با عمل جراحی گوش هایشان را 
الاغی و چشم  هایشان را گربه ای کنند. این مجازات را روز گذشته حسن نوروزی، سخنگوی 
کميســيون قضائی و حقوقی مجلس اعلام کرده و به خانه ملت گفته که براساس قانون 
مجازات اسلامی عمل هایی از این دست غيرقانونی و قابل تعقيب کيفری هستند: »اصولا 
تغييرات در پيکره وضع نظام خلقتی انسان از نظر مذاهب گوناگون رد شده است؛ کما این که 
اهل سنت و مسيحيت این اقدام را حرام می دانند و معتقدند خلقت خدا را نباید تغيير داد و 
تقریبا نظر همه ادیان به این می رسد که انجام این نوع عمل ها امری ممنوع است.« نوروزی 
به ماده 638 قانون مجازات اسلامی اشاره کرده، ماده قانونی که می گوید: »هرگاه کسی علنا 
در انظار و اماکن عمومی و معابر تظاهر به عمل حرامی نماید، علاوه بر کيفر عمل به حبس از 
10روز تا دو ماه یا تا 74 ضربه شلاق محکوم خواهد شد و در صورتی که مرتکب عملی شود 
که نفس آن عمل دارای کيفر نباشد؛ اما عفت عمومی را جریحه دار نماید، تنها به حبس از 
10روز تا دو ماه یا تا 74 ضربه شلاق محکوم خواهد شد.« بر این اساس هم فردی که تقاضای 
انجام این گونه عمل های جراحی مجرمانه را دارد و هم پزشــکی که راه را برای تحقق این 
عمل ها تسهيل و اسباب ارتکاب جرم را فراهم می کند، مجازات خواهند شد. این نماینده 
مجلس انجام عمل هایی از این دست را تنها با گرفتن مجوز ممکن دانسته و گفته: »افرادی 
که گرفتار وسواس شده باشند و تصميم بگيرند با انجام عمل جراحی تغييراتی در ظاهر خود 
ایجاد کنند، باید به دادگاه صالحه که دادگاه خانواده است، مراجعه کنند و دادخواست ارایه 

دهند و بعد با مجوز دادگاه به این امر مبادرت ورزند.«
سوءبرداشت از ماده قانونی

علی نجفی توانا، وکيل دادگســتری و حقوقدان به »شهروند« می گوید: »رفتارهای 
انســان در برخورد با ارزش های بيرونی گاهی در چارچوب معيارهای اخلاقی، زمانی 
با ملاک های دینی و در مواردی هم از چارچوب قانون مــورد ارزیابی قرار می گيرد. بر 
همين اساس بعضی رفتارها در برخی موارد که با ارزش های اخلاقی هماهنگی ندارد، با 
واکنش های اجتماعی، مذهبی مواجه شده و در پاره ای موارد که نظم اجتماعی را بر هم 

بزند، در چارچوب قانون قضا مورد واکنش قرار می گيرد.« 
او همچنين اضافه می کند: »در بحث جراحی های انسان که از ساليان سال پيش مرسوم 
شده، با توجه به این که شــخص علاقه مند به جراحی بوده و با طيب خاطر و اراده آزاد تن به 
جراحی می دهد، مسئوليت کيفری ندارد. مگر این که پزشک برخلاف شأن حرفه ای یا ضوابط 
پزشکی عمليات جراحی را به گونه ای سامان دهد که قابل تعقيب و مجازات باشد. در مورد 
جراحی های اخيری که مد شده است از لحاظ روانشناسی و جامعه شناسی باید گفت افرادی 
که تن به این جراح ها می دهند، دچار سرگردانی رفتاری هستند و باید به بررسی ریشه های این 
تمایلات پرداخت. اما در تطبيق با قانون مجازات به نظر نمی رسد که عمل قابل تعقيب و کيفر 
باشد، چراکه انسان صاحب جان و مال خویش است و جز در موارد خاص مانند فرار از سربازی، 
خودکشی و خودزنی برای سایر جراحی ها مجازاتی نباید صورت گيرد.« به گفته نجفی توانا در 
تطبيق این مورد با ماده 638 سوءبرداشت رخ داده: »به نظر اینجانب نماینده مجلسی که 
این موارد را مطرح کرده، دچار برداشت درستی نشده است. قانون در این ماده بحث عمل 

حرام را مطرح می کند. باید بدانيم 
که هر عمل حرامی جرم نيســت، 
اما حتی اگر ریشه فقهی هم داشته 
باشد، تا زمانی که در قانون برای آن 
مجازات تعيين نشده، قابل مجازات 
نخواهد بود. لذا به نظر می رســد 
حداقل برای شــخصی که به این 
عمل تن می دهد، نمی توان اعلام 
جرم کرد و درخصوص پزشــکان 
هم فقط اگــر در عمليات جراحی 
اقدامی برخلاف ضوابط پزشــکی 
باشــد، دارای تعقيــب انتظامی 

خواهد بود.« 

مرور

شهروند| یک سال از زلزله 7 ریشتری سرپل ذهاب و ازگله 
در استان کرمانشــاه می گذرد. امروز همه مردم آسیب دیده 
درحال بازســازی زندگی هایشان هستند. با اندک سرمایه و 
درآمدی که دارند؛ در این میان کــودکان و نوجوانان به ویژه 
دانش آموزانی که درحال تحصیل هســتند، شــاید از دیگر 
گروه ها آسیب پذیرتر بوده و ضروری است به نیازهای آموزشی 
و تحصیلی شان توجه ویژه داشــت. شهاب الدین صابونچی 
در گفت وگویی کوتاه با »شهروند« از برنامه ویژه هلال احمر 
برای کمک به دانش آموزان مناطق زلزله زده کرمانشاه و دیگر 

مناطق محروم کشور خبر می دهد.  
  لطفا در مورد طرحی که برای تأمین نوشت افزار 
دانش آموزان در کرمانشــاه و دیگر مناطق محروم 
 توسط هلال احمر شــروع شده اســت، توضیح 

دهید؟
در ادامه اقدامــات مختلفی که هلال احمر در راســتای 
کمک به مردم، کاهش مشکلاتشان و ارتقای کرامت انسانی 
انجام می دهد، در مناطق زلزله زده کرمانشاه و برخی مناطق 
سیستان وبلوچستان احساس کردیم که یکی از نیازها توجه به 
وضع تحصیلی دانش آموزان و رفع مشکلات آنها در این حوزه 
است. با توجه به این که هم تهیه لوازم التحریر برای کودکان 
مناطق محروم و زلزله زده مشکل است و هم دسترسی آنها 
به این اقلام مشکل است، این مشکلات باعث افت تحصیلی 
و پیامدهای بعدی آموزشی در آنها می شود. برهمین اساس، 
طبق دســتور رئیس جمعیت هلال احمر، 40 هزار بســته 
لوازم التحریر با کیفیت و استاندارد تهیه شد و 17 هزار بسته 
از این اقلام در استان کرمانشاه توزیع می شود که این توزیع 
از روز گذشــته همزمان با ســالگرد وقوع زلزله در مدارس 
سرپل ذهاب و دیگر شهرهای آسیب دیده شروع شده است. 
بسته ها به تفکیک برای دبستان و دبیرستان اقلام متفاوتی را 
شامل می شود و سعی شده است در این حرکت فرهنگی به 
دانش آموزان و خانواده های آنها کمک شود تا با دغدغه کمتر 

مسیر تحصیلی شان را ادامه دهند.
  این نوشت افزار تولیدات داخلی هستند؟

یکی از تاکیدهای مــا دقیقا همین نکته بود که وقتی یک 

کاری انجام می دهیم، در راستای اقتصاد مقاومتی و حمایت 
از تولیدکنندگان داخلی باید همــه اقلام از تولیدکنندگان 
معتبر داخلی در یک فرآیند بســیار رسمی خریداری شده 
است. به طورکلی جمعیت هلال احمر تلاش می کند علاوه بر 
کارهایی که در موارد زلزله و سیل و سایر بحران ها به صورت 
اورژانســی مثل امدادونجات و اســکان  انجام می دهد، در 
روزهای عادی هم به فکر هموطنان باشد. برهمین روال، وقتی 
احساس نیاز شــد در طرحی مثل نذر آب که در کنار مردم 
محروم سیستان وبلوچستان بودیم یا این که امروز طرح توزیع 
نوشت افزار  در راستای توجه به نیازهای فرهنگی و تحصیلی 

دانش آموزان را اجرایی می کنیم.
  از زلزله کرمانشاه یک ســال می گذرد؛ سازمان 
جوانان هلال احمر در قالب تیم های ســحر درحال 
حاضر چه تعــداد نیرو در این مناطــق دارد و چه 
 برنامه هایی برای ادامــه فعالیت های حمایتی خود 

دارید؟
خیلی از برنامه ریزی هــا و تدارک کارها بــرای برگزاری 
سالگرد زلزله کرمانشاه برعهده سازمان جوانان و کانون های 
دانشجویی ما بوده اســت.  به طورکلی در 6ماهه اول امسال 
فعال ترین گروه هلال احمر در کرمانشاه بچه های تیم های 
ســحر بوده اند. ســازمان جوانان دو فاز برای فعالیت های 
فرهنگی و اجتماعی در کرمانشاه تعریف کرده بود؛ فاز اول 
اقدامات بعد از زلزله تا شب عید بود که بیشتر بر حمایت های 
روانــی متمرکز بودیــم. مرحله دوم بیشــتر حمایت های 
اجتماعی بود توسط افراد متخصصی که آموزش های لازم 
را دیده بودند. کانون ها و گروه های تخصصی تیم های سحر 
در روستای کوئیک و شهر سرپل ذهاب در کنار مردم حضور 
داشــتند. مهمترین نکته در این فاز حمایت های اجتماعی 
این است که فعالیت های اجتماع محور بوده است؛ یعنی در 
راســتای خودباوری و پیگیری مطالبات توسط خود مردم 
آموزش ها و مشاوره های لازم به آنها داده شده است. به بیان 
دیگر، کمک ها بیشــتر به صورت غیرمستقیم بوده تا مردم 
بتوانند با جامعه اطراف خود ارتباط موثر بگیرند و به نهادهای 

مسئول دسترسی پیدا کنند.

 17هزار بسته لوازم التحریر
برای مناطق زلزله زده

رئيس سازمان جوانان جمعيت هلال احمر در گفت وگو با »شهروند« خبر داد:  

رئيس جمهوری:

امداد و نجات در زلزله کرمانشاه بسیار خوب 
بود و مردم از روند کلی آن رضایت داشتند

گ
درن
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معاون اول رئیس جمهوری دیروز در مراســم تکریم و معارفه وزیر کار با بیان این که »در دوران اعمال 
تحریم های جدید دو خطر بیکاری و کاهش قدرت خرید مردم کشور را تهدید می کند«، اظهار کرد: »به 
دلیل آن کــه در دوره های قبل این دو اتفاق افتاده بود، دولت یازدهــم و دوازدهم موضوع رفع بیکاری و 
افزایش قدرت خرید مردم را از اولویت های اصلی خود قرار داد و به لطف خدا در این زمینه گام های خوبی 
برداشته شد، اما اگر امروز خوب به این دو موضوع نپردازیم و برای آنها برنامه ریزی و سیاست گذاری نکنیم، 

 ممکن است در  سال آینده با کاهش شدیدی در قدرت خرید مردم مواجه شویم.«

اسحاق جهانگيری: 

»بیکاری« و »کاهش 
قدرت خرید مردم« 

کشور را تهدید می کند
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محل هـای  اتاقـی ،  هـر  در 
کنيـد   مشـخص  را  امـن 
ميـز  یـک  زیـر  ) مثـلًا 
محکـم یـا کنـار سـتونها یا 
آنهـا(.  مجـاور  دیوارهـای 

»جشن انار« از جشن های دیرینه ایرانی اســت که هر  سال در اواسط پاییز و پس از اتمام 
چیدن محصول، باغداران شهرســتان پاوه آن را برگزار می کننــد. در این آیین مردها برای 
انارچینی و زن ها با ترکه های انار به باغ می رونــد و دیگ های بزرگ را بر آتش می گذارند تا 

آیین رب انارگیری را آغاز کنند. 
جشن شــکرگزاری انار در 8 روســتای منطقه شامل ســاتیاری، هجیج، نسمه، خانقاه، 
شرکان، دودان و داریان، زردویی و شــهر باینگان که همگی از مناطق و روستاهای زیبای 
هورامان هســتند، برگزار می شود. مردم پاوه و هورامان هرســاله این جشن را که یک جور 
جشــن سپاســگزاری اســت، با نام محلی»هنارانه« برگزار می کنند و با غذاهای محلی و 
خوراکی های سنتی که با انار درست می شوند، از میهمانان و گردشگران پذیرایی می کنند. 
در سال های اخیر گردشگران بسیاری برای دیدن این جشن به منطقه رفته و به این ترتیب 
در اقتصاد و گردشــگری آن جا هم موثر بوده اند اما امســال مخالفت هایی برای برگزاری با 
این مراســم رخ داد. مخالفت هایی که می گفتند به بهانه انار برنامه های مبتذل بسیاری در 
منطقه برپا شده اســت و از این رو باید در روند برگزاری اش تغییر داده شود. با وجود این اما 
محمدابراهیم الهی، معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار کرمانشاه، این جشن را 
برای گردشــگری منطقه حایز اهمیت دانسته و به ایرنا گفته »در سال های گذشته ظرفیت 
برگزاری جشــن انار در کرمانشاه فراهم شده و این جشــن مخاطبان خود را در کشور پیدا 

کرده اســت. ماموســتا قادری، امام جمعه، به  عنوان چهره ای دلســوز برای مردم و انقلاب 
شــناخته می شــود و ضمن توجه به آیین های مناطق باید دغدغه های مد نظر ایشان نیز 
لحاظ شود.« او خطاب به مدیران شهرســتان پاوه و میراث فرهنگی هم تأکید کرده بود که 
مشکلات پیش روی این جشن را برطرف کرده و شرایط مناسب را برای برگزاری آن فراهم 

کنند. با وجود این تا لحظه کنونی این جشن امکان برگزاری نیافته است.
اقتصاد رونق  گرفته

سید احسن احمدی، عضو شورای شهر پاوه کســی است که در این مدت پیگیر برگزاری 
این جشــن بوده و به »شهروند« می گوید که سومین سالی اســت که این جشن به صورت 
منسجم و برای دیدن گردشگران برگزار می شود. »این مراسم در این سال ها تأثیر بسیاری 
بر اقتصاد منطقه داشته اســت. خانه های بومگردی به راه افتاده و همین هم عاملی شده تا 
آژانس های توریستی هم برای آوردن مســافر به منطقه فعال شوند.« احمدی می گوید که 
این جشن در سال های گذشته عاملی بوده است تا مردم با این منطقه و زیبایی هایش آشنا 
شوند و برای نخستین بار در فصل بهار هم گردشــگر به این منطقه بیاید. »در طول چهل و 
چند ســالی که از عمرم می گذرد، به خاطر ندارم که در بهار گردشــگر به این منطقه آمده 
باشد اما امســال گردشگران بسیاری داشــتیم که در خانه های بومگردی ساکن شدند.« او 
می گوید که بعد از مخالفت ها با برگزاری این جشــن، تنها او در شــورای شهر پیگیر بوده 

و برای برگزاری اش رایزنی کرده اســت. »با بســیاری از افراد که می توانستند کمک کنند، 
صحبت کردم. نقدهایی داشــتند که به برگزارکنندگان منتقل کردم. حتی قرار شد مجوز 

برگزاری صادر شود اما باز هم بحث ها به حاشیه کشیده شد و نتیجه نگرفتیم.« 
او می گوید که امســال دیگر امــکان برگزاری جشــنواره وجود ندارد چــرا که به دلیل 
مخالفت ها تأخیرهایی به وجود آمد که باعث شــد گردشگران به برداشت انار نرسند و حالا 
دیگر روی درخت ها اناری نیست و همه را چیده اند. »بعید می دانم برای  سال بعد به مشکل 
بربخوریم. امیدوارم مخالفت ها برطرف شود و به فکر شــادی، اقتصاد و گردشگری منطقه 

باشیم.« 

رئیس  جمهوری در جلسه هیات دولت، گزارش اقدامات انجام شده در روند امداد و نجات، 
اسکان موقت و بازسازی واحدهای زلزله زده در استان کرمانشاه را بسیار دلگرم  کننده خواند 

و کمک 67 میلیارد تومانی مردم به هلال احمر در این حادثه را ارزشمند توصیف کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی جمعیت هلال احمر در آستانه سالگرد حادثه تلخ زلزله در 
استان کرمانشاه، رئیس جمعیت هلال احمر روز گذشته همراه با استاندار کرمانشاه، رئیس 
بنیاد مسکن و مدیرعامل صندوق توسعه ملی در هیأت دولت حضور یافت و گزارشی از 

اقدامات این جمعیت به رئیس جمهوری  و هیات وزیران ارایه کرد. 
در این جلسه که به ریاست دکتر حسن روحانی تشکیل شد، دکتر پیوندی فعالیت های 
یک ساله جمعیت هلال احمر در زلزله کرمانشاه را در ۷ محور تشریح کرد. پس از ارایه این 
گزارش ها به رئیس جمهوری، دکتر روحانی ضمن تقدیر از عملیات امداد و نجات، زلزله 
کرمانشاه را با شدت بسیار زیاد و کم سابقه خواند و گفت: معمولا زلزله هایی که در شب 
روی می دهند خسارات و تلفات زیادی برجای می گذارند اما بحمدالله وقوع پیش لرزه ای با 
قدرت کمتر باعث شده بود شمار زیادی از مردم از خانه ها بیرون بیایند که همین امر موجب 

شد خسارت این زلزله از لحاظ جانی، بسیار کاهش یابد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت حجت الاسلام روحانی، این زلزله را یک آزمایش 
بزرگ برای مسئولین استان، مسئولین ملی و همه افرادی که در اینگونه حوادث باید به 
کمک آسیب دیدگان بپردازند، خواند و اظهار کرد: مرحله نخست که امداد و نجات بود، بسیار 
خوب انجام گرفت و در سفری که به فاصله یک روز پس از وقوع این زلزله به منطقه زلزله زده 
داشتم، مردم از روند کلی امداد و نجات راضی بودند. این مرحله کارها که تا ظهر فردای وقوع 
زلزله انجام گرفت، کار بسیار عظیم و بزرگی بود. رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: هماهنگی 
و همکاری بخش های مختلف اعم از هلال احمر، اورژانس، وزارتخانه های مختلف از جمله 
وزارتخانه های بهداشت، نیرو، نفت و کشور و نیروهای مسلح، ارتش، سپاه و بسیج در کمک 

به مردم زلزله زده، بسیار ارزنده بود و کار بزرگی را انجام دادند.
روحانی به روند کمک رسانی و جمع آوری کمک برای زلزله زدگان کرمانشاه نیز اشاره 
کرد و گفت: یک رکورد خوب نیز در این عرصه به جای ماند. همه دستگاه های اجرایی و 
نیروهای مسلح و مردم در این زمینه دست به دست هم دادند و در کنار هم قرار گرفتند 
به گونه ای که جاده های منتهی به کرمانشاه مملو از جمعیت بود که به یاری هموطنان 
و برادران و خواهران عزیز خود شتافته بودند. رئیس جمهوری تصریح کرد: خوشبختانه 
گزارشی که امشب در هیأت وزیران داده شد، بسیار دلگرم کننده بود. بر اساس این گزارش 
در طول این مدت، از آبان پارسال تا پایان شهریور امسال و اوایل مهر، در مناطق روستایی، 
تقریباً همه به خانه هایشان بازگشته اند و خانه ها بازسازی و مرمت شده است. این کار بسیار 

ارزشمندی بوده که انجام گرفته است.
روحانی با اشاره به آمار ارایه شده در گزارش بازسازی مناطق زلزله زده کرمانشاه مبنی 
بر کمک 67 میلیارد تومانی مردم به هلال احمر در این حادثه در برابر کمک 22 میلیاردی 
مردم در حادثه زلزله ورزقان و ارزشمند توصیف کردن این اعتماد و همیاری مردم گفت: 
جا دارد از مقام معظم رهبری نیز به خاطر مراحمی که همیشه نسبت به مردم و به ویژه 
در این منطقه زلزله زده داشتند، تشکر کنیم. ایشان به مناطق زلزله زده سفر و بازدید 
کردند. این خیلی برای مردم مهم بود. رئیس جمهوری گفت: خداوند به همه آنهایی که 
در این زمینه تلاش و کمک کردند، اجر بی پایان بدهد. برای همه آنهایی که در این حوادث 
خسارت دیدند، مخصوصاً آنهایی که عزیزان خودشان را از دست دادند، طلب غفران و 
رحمت الهی می کنیم. امیدواریم استان کرمانشاه که همیشه یک استان قهرمان پرور بوده 
و در این حادثه هم قهرمانی خودش را نشان داد، در همه صحنه ها بتواند به عنوان یک 
استانی که یکی از مرزداران کشورمان است به تلاش خودش ادامه دهد. لازم به ذکر است 
رئیس جمعیت هلال احمر در این جلسه گزارشی از خدمات هلال احمر را در ۷ محور 

تشریح کرد.  


